

## إسهامات شركة مصر للتأمين للاقتصاد الوطني من التأسيس للتأمين Contributions of the Misr Insurance Company to the national economy from the establishment to the nationalization

دعاء محمود\*

[dr.doaamahmod@gmail.com](mailto:dr.doaamahmod@gmail.com)

### الملخص

لقد قدّم رائد الاقتصاد الوطني بعصره طلعت حرب مدفوعاً بروحه الوطنية ووعيه الاقتصادي بأهمية إنشاء شركة وطنية للتأمينات، وذلك لعدة جوانب: فمن جانب مواجهة التحكم الأجنبي لهذا النشاط ومدى صورية الشركات ذات الشكل المصري ولكنها مفرغة المضمون، ومن جانب آخر للاستفادة من هذا النشاط لتأمين شركات بنك مصر والمساهمة بالتأمين على الشركات والأفراد المصريين، لذا فقد نتج عن سعيه تأسيس أول شركة وطنية للتأمين باسم شركة مصر لعموم التأمينات عام 1934م، والتي تم تعديل اسمها عام 1942 إلى شركة مصر للتأمين فتميزت بالطابع الوطني ولمدى أهميتها فقد قام طلعت حرب بإدارتها بنفسه.

فأسهمت الشركة إسهاماً كبيراً وملحوظاً فشكّلت دعامة أساسية في المجالات الصناعية والتجارية، فمدتهم بالوسيلة التي تدرأ عنهم وقع الكوارث التي تقع عليهم من أخطار أو تتعرض لهم.

\* كلية الآداب - جامعة بنها.

كما عمدت إلى توظيف الاحتياطات الكبيرة التي تراكمت عبر سنوات عمر الشركة وتوجيهها في تمويل المشروعات الاستثمارية والصناعية العملاقة كعنصر من عناصر تكوين رأس المال القومي، فشاركت في بعث الاقتصاد القومي بعثاً جديداً على أساس قوي ومتين منذ بداية ثورة يوليو 1952 فشاركت في تأسيس شركات (الحديد والصلب، المساكن الشعبية، مصر للفنادق، الصناعات الكيماوية المصرية، القومية لإنتاج الأسمت، مصر للتجارة الخارجية، ...).

وعلى مستوى آخر شاركت في التأمين على مشروع توليد الكهرباء من خزان أسوان مساهمة منها في تدعيم اقتصاد البلاد، وقد كان من أهم المشروعات التي قامت بها حكومة الثورة وحينما جد الجد شاركت في التأمين على مشروع السد العالي رغم ما كان متوقع أن يعتره من مخاطر كبيرة.

ووظفت الشركة أموالها في المساهمة مع الحكومة في تنفيذ مشروعاتها العمرانية المختلفة فأقرضت وزارة الخارجية للاستعانة بها على بناء السفارات في الخارج لتوفير قيمة الإيجارات الباهظة والتي تتحملها ميزانية الدولة، وأقرضت بلدية القاهرة لتستعين بها في تنفيذ مشروع البلدية لتحسين مرفق مياه القاهرة، وساهمت في القرض المقدم لشركة مصر للفنادق للاستعانة به على إنجاز أعمال الشركة بما يعود بالعملة الأجنبية على البلاد.

### الكلمات المفتاحية:

إسهامات، مصر للتأمين، الاقتصاد الوطني.

## **Abstract**

The pioneer of the national economy in his time presented Talaat Harb, motivated by his patriotic spirit and his economic awareness of the importance of establishing a national insurance company, for several aspects: on the one hand, facing foreign control of this activity and the extent of the shamness of Egyptian-shaped companies, but they are hollow in substance, and on the other hand, to benefit from this activity to secure bank companies Egypt and the contribution to insurance on Egyptian companies and individuals, so his quest resulted in the establishment of the first national insurance company in the name of the Misr General Insurance Company in 1934, whose name was modified in 1942 to the Misr Insurance Company, which was distinguished by its national character and for its importance only Talaat Harb managed it himself.

The company made a significant and noticeable contribution and formed a mainstay in the industrial and commercial fields, providing them with the means to ward off the impact of disasters that fall upon them from dangers or exposure to them.

It also employed the large reserves that had accumulated over the years of the company's life and directed them to finance giant investment and industrial projects as an element of national capital formation. It participated in the revival of the national economy on a strong and solid basis since the beginning of the July 1952 revolution, so it participated in the establishment of iron and steel companies. , public housing, Egypt for hotels, the

Egyptian chemical industries, the national cement production, Egypt for foreign trade.(... ,

On another level, I participated in insuring the project to generate electricity from the Aswan Reservoir, as a contribution to strengthening the country's economy. It was one of the most important projects undertaken by the government of the revolution. When my grandfather was grandfather, I participated in insuring the High Dam project despite the great risks that it was expected.

The company invested its money in contributing with the government in the implementation of its various urban projects, so it loaned the Ministry of Foreign Affairs to build embassies abroad to provide the value of the exorbitant rents borne by the state budget, and it loaned the Cairo Municipality to be used in the implementation of the municipality project to improve the Cairo water facility, and contributed to the loan provided to the company Egypt for Hotels to use it to complete the company's business, including foreign currency returns to the country.

**Keywords:**

**Contributions, Misr Insurance, the national economy.**